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Особенности ценностных ориентаций подростков, воспитывающихся в 

учреждениях интернатного типа : аннотация к дипломной работе / Анна 

Георгиевна Казусёнок; Факультет философии и социальных наук, Кафедра 

психологии; науч. рук. А.А. Давидович. 

Объект исследования – ценностные ориентации 

Предмет исследования – ценностные ориентации подростков, 

воспитывающихся в учреждениях интернатного типа 

Цель исследования – установить и охарактеризовать психологические 

особенности ценностных ориентаций подростков, воспитывающихся в 

учреждениях интернатного типа. 

Основные результаты. Подростки, воспитывающиеся в условиях семьи, 

наиболее привлекательной ценностью находят ценность наличия хороших и 

верных друзей. Далее, по степени личной значимости, подростки контрольной 

группы выбирают ценность здоровье. Также, наиболее важными для данной 

группы подростков представляется ценности счастливой семейной жизни и 

уверенности в себе. Подростки, воспитывающиеся в  учреждениях 

интернатного типа, наиболее привлекательной ценностью находят счастливую 

семейную жизнь. Далее, по степени личной значимости, подростки 

экспериментальной группы выбирают ценность наличия хороших и верных 

друзей. Также, наиболее важной для данной группы подростков представляется 

ценность здоровья. Для подростков, воспитывающихся в условиях семьи в 

большей степени характерен не конфликтный тип соотношения ценностей, 

тогда как для подростков, воспитывающихся в учреждениях интернатного типа 

в большей степени характерен конфликтный тип соотношения ценностей.  

Подростки, воспитывающиеся в учреждениях интернатного типа и подростки, 

воспитывающиеся в условиях семьи, демонстрируют разную степень 

сформированности ценностных ориентаций. Мотивационно-ценностная 

структура личности подростков, воспитывающихся в учреждениях 

интернатного типа, по своему психологическому содержанию не отличается от 

мотивационно-ценностной структуры личности подростков,  воспитывающихся 

в условиях семьи. Средние значения терминальных ценностей подростков, 

воспитывающихся в учреждениях интернатного типа и подростков, 

воспитывающихся в условиях семьи, примерно равнозначны. Наиболее 

значимой в контрольной и экспериментальной группе является ценность 

собственного престижа. Подростки контрольной группы большое значение 

выделяют ценности сохранения собственной индивидуальности, в то время как 

подростки экспериментальной группы большое значение выделяют ценности 

креативности. Средние значения жизненных сфер как и жизненных ценностей 

приблизительной одинаковы в контрольной и экспериментальной группах. 

Наиболее значимыми для подростков контрольной группы являются сферы 

увлечений, семейной жизни, физической активности, общественной 

активности. Для подростков экспериментальной группы наиболее значимыми 

являются сферы физической активности, увлечений, общественной активности 

и семейной жизни. Наименее важными для подростков обоих групп являются 
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сферы профессиональной жизни и образования. Полученные исследовательские 

данные в полной мере подтвержадают тезис о важности социальных 

детерминант в развитии личности ребенка. Разные социальные линии развития, 

отсутствие семьи в качестве важного психологического условия формирования 

ценностной сферы обуславливает качественную специфику результатов 

исследования.  
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Features of value orientations of adolescents who are brought up in residential 

institutions / Anna Kazusenok; Faculty of Philosophy and Social Sciences, 

Department of Psychology; scientific adviser A.A. Davidovich 

Object of research: value orientations  

Subject of research: value orientations of adolescents brought up in residential 

institutions 

Purpose of research: to establish and to characterize the psychological 

characteristics of value orientations of adolescents who are brought up in residential 

institutions. 

The results. Adolescents brought up in a family setting find the value of 

having good and faithful friends the most attractive value. Further, according to the 

degree of personal significance, adolescents of the control group choose the value of 

health. Also, the values of a happy family life and self-confidence are the most 

important for this group of teenagers. Adolescents brought up in residential care 

institutions find a happy family life the most attractive value. Further, according to 

the degree of personal significance, the adolescents of the experimental group choose 

the value of having good and faithful friends. Also, the most important for this group 

of adolescents is the value of health. For adolescents who are brought up in a family 

setting, the non-conflicting type of value correlation is more typical, while for teens 

raised in residential care institutions, the conflicting type of value ratio is more 

typical. Adolescents brought up in residential institutions and adolescents brought up 

in a family environment demonstrate varying degrees of formation of value 

orientations. According to their psychological content, the motivational and value 

structure of the personality of adolescents who are brought up in residential 

institutions does not differ from the motivational and value structure of the 

personality of adolescents who are brought up in a family setting. The average values 

of the terminal values of adolescents brought up in residential institutions and those 

brought up in a family are approximately equivalent. The most significant in the 

control and experimental group is the value of their own prestige. The adolescents of 

the control group emphasize the values of preserving their own individuality, while 

the adolescents of the experimental group emphasize the values of creativity. Mean 
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values of life spheres as well as life values are approximately the same in the control 

and experimental groups. The most significant for adolescents in the control group 

are the areas of hobbies, family life, physical activity, and social activity. For 

adolescents of the experimental group, the most significant are spheres of physical 

activity, hobbies, social activity and family life. The least important for adolescents 

of both groups are the spheres of professional life and education. The obtained 

research data fully confirm the thesis about the importance of social determinants in 

the development of the child's personality. Different social lines of development, lack 

of family as an important psychological condition for the formation of the value 

sphere determines the qualitative specificity of the research results. 

Keywords: VALUE ORIENTATIONS,  VALUES, TERMINAL 

VALUES,  TEENS,  ORPHANS,  SOCIAL ORPHANS, DEPRIVED OF THE 

PARENTAL PREPARATION,   WITHOUT PARENTAL PRINTING, 

DEPRIVATION, INSTITUTIONS OF THE INTERNET TYPE, ORPHANAGE, 

BOARD, FEATURES OF DEVELOPMENT ORPHANS 
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